

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority, in particular that, with regard to his claim for compensation for the loss of water rights, an appeal to the High Court from the decision of the District Water Board is still open to him, and that, with regard to his claim for compensation in respect of a mining claim, he has not at any time applied for the Governor's permission to peg gypsum claims within the Mkomasi area in accordance with the advice given to him by the Regional Mines Officer in 1957 but that he is still at liberty to apply for such permission if he so wishes.

887th meeting,  
25 March 1958.

**1793 (XXI). Petition from the Tanganyika Government Trade Union (T/PET.2/219)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Tanganyika Government Trade Union concerning Tanganyika in consultation with the United Kingdom as Administering Authority concerned,<sup>8</sup>

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority, in particular that there is in the Territory a registered Tanganyika Domestic and Hotel Workers Union with local branches which cater for the needs of the people whom the petitioners would wish to represent, and to the statement of the special representative, in particular that, so far as he is aware, no such request for registration under the Trade Unions Ordinance has been received from the petitioners;

2. *Further draws the attention* of the petitioners to the provisions of the Trade Unions Ordinance No. 48 of November 1956, and to the fact that it is always open to them to make application for registration under it.

887th meeting,  
25 March 1958.

**II. Ruanda-Urundi**

**1794 (XXI). Petition from Mr. Augustine S. Mutabaruka (T/PET.3/85)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Augustine S. Mutabaruka concerning Ruanda-Urundi in consultation with Belgium as the Administering Authority concerned,<sup>9</sup>

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observation of the Administering Authority, in particular that he could be admitted immediately to the Pre-University Section of the University of Elisabethville, where he would be able to learn French and that his travel expenses would be paid by the Government;

2. *Suggests* that, if he prefers to continue his studies at an English-speaking institution, he may apply to the authorities of the University College at Makerere, Uganda, for admission and such other assistance as may be available;

<sup>8</sup> See T/PET.2/219, T/L.828.

<sup>9</sup> See T/PET.3/85, T/OBS.3/18, T/L.822.

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante, d'où il ressort notamment qu'en ce qui concerne sa demande d'indemnité pour la perte du droit d'usage de l'eau il lui est toujours loisible de faire appel de la décision du Service des eaux auprès du Tribunal suprême et que, en ce qui concerne sa demande d'indemnité au sujet de concessions minières, il n'a jamais demandé au Gouverneur l'autorisation de réserver des droits sur des gisements gypsifères dans la région de Mkomasi comme l'ingénieur régional des mines le lui avait conseillé en 1957, mais il peut encore demander cette autorisation s'il le désire.

887ème séance,  
25 mars 1958.

**1793 (XXI). Pétition du Tanganyika Government Trade Union (T/PÉT.2/219)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec le Royaume-Uni, Autorité administrante intéressée, la pétition du Tanganyika Government Trade Union, concernant le Tanganyika<sup>8</sup>,

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante, d'où il ressort notamment qu'il existe dans le Territoire une association enregistrée sous le nom de Tanganyika Domestic and Hotel Workers Union dont les sections locales répondent aux besoins des personnes que les pétitionnaires aimeraient représenter, et sur la déclaration du représentant spécial, d'où il ressort notamment que, pour autant qu'il sache, aucune demande d'enregistrement semblable n'a été reçue des pétitionnaires au titre de l'ordonnance sur les syndicats;

2. *Appelle en outre l'attention* des pétitionnaires sur les dispositions de l'ordonnance sur les syndicats No 48, de novembre 1956, et sur le fait qu'il leur est toujours possible de faire une demande d'enregistrement au titre de cette ordonnance.

887ème séance,  
25 mars 1958.

**II. Ruanda-Urundi**

**1794 (XXI). Pétition de M. Augustine S. Mutabaruka (T/PET.3/85)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la Belgique, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Augustine S. Mutabaruka, concernant le Ruanda-Urundi<sup>9</sup>,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante, d'où il ressort notamment qu'il pouvait être admis immédiatement à la section préuniversitaire de l'Université d'Elisabethville, où il pourrait acquérir la connaissance du français, et que ses frais de voyage seraient à la charge du gouvernement;

2. *Suggère* que le pétitionnaire, s'il préfère poursuivre ses études dans un établissement de langue anglaise, adresse à la direction de l'University College de Makerere (Ouganda) une demande d'admission et s'informe auprès d'elle de toute autre assistance susceptible de lui être fournie;

<sup>8</sup> Voir T/PET.2/219, T/L.828.

<sup>9</sup> Voir T/PET.3/85, T/OBS.3/18, T/L.822.

3. *Further draws the attention* of the petitioner to the letter dated 1 February 1957 from the Secretariat and to the fact that the offer of scholarships to inhabitants of Trust Territories by the Government of the United States of America mentioned therein still holds good with respect to 1958.

884th meeting,  
14 March 1958.

**1795 (XXI). Petition from Mr. Zakariya Kamuhanda (T/PET.3/86)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Zakariya Kamuhanda concerning Ruanda-Urundi in consultation with Belgium as the Administering Authority concerned,<sup>10</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statements of its special representative.

884th meeting,  
14 March 1958.

**III. Cameroons under British administration**

**1796 (XXI). Petition from Mr. Marcous Modi (T/PET.4/117 and Add.1)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Marcous Modi concerning the Cameroons under British administration in consultation with the United Kingdom as the Administering Authority concerned,<sup>11</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority.

884th meeting,  
14 March 1958.

**1797 (XXI). Petition from the Committee of the Union des populations du Cameroun, Likomba branch (T/PET.4/118)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Committee of the Union des populations du Cameroun, Likomba branch, concerning the Cameroons under British administration in consultation with the United Kingdom as the Administering Authority concerned,<sup>12</sup>

*Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statements of its special representative.

884th meeting,  
14 March 1958.

**1798 (XXI). Petitions from the Union des populations du Cameroun of Kumba (T/PET.4/119), the Union démocratique des femmes camerounaises de Kumba (T/PET.4/120), Mr. Jean Nguéyep (T/PET.4/121), Mr. Paul Djakou (T/PET.4/122), Mr. Luc Nje (T/PET.4/123) and Mr. Nawosea Bethemy (T/PET.4/124)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petitions from the Union des populations du Cameroun of Kumba, the Union démocratique des femmes camerounaises de Kumba, Mr. Jean Nguéyep, Mr. Paul Djakou, Mr. Luc Nje and Mr. Nawosea Bethemy,

<sup>10</sup> See T/PET.3/86, T/OBS.3/19, T/L.822.

<sup>11</sup> See T/PET.4/117 and Add.1, T/OBS.4/30, T/L.821.

<sup>12</sup> See T/PET.4/118, T/OBS.4/31, T/L.821.

3. *Appelle en outre l'attention* du pétitionnaire sur la lettre du Secrétariat, en date du 1er février 1957, et sur le fait que l'offre de bourses du Gouvernement des Etats-Unis d'Amérique aux habitants des territoires sous tutelle, offre dont cette lettre fait état, demeure valable pour 1958.

884ème séance,  
14 mars 1958.

**1795 (XXI). Pétition de M. Zakariya Kamuhanda (T/PET.3/86)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la Belgique, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Zakariya Kamuhanda, concernant le Ruanda-Urundi<sup>10</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial.

884ème séance,  
14 mars 1958.

**III. Cameroun sous administration britannique**

**1796 (XXI). Pétition de M. Marcous Modi (T/PET.4/117 et Add.1)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec le Royaume-Uni, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Marcous Modi, concernant le Cameroun sous administration britannique<sup>11</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante.

884ème séance,  
14 mars 1958.

**1797 (XXI). Pétition de la section de Likomba du Comité de l'Union des populations du Cameroun (T/PET.4/118)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec le Royaume-Uni, Autorité administrante intéressée, la pétition de la section de Likomba du Comité de l'Union des populations du Cameroun, concernant le Cameroun sous administration britannique<sup>12</sup>,

*Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial.

884ème séance,  
14 mars 1958.

**1798 (XXI). Pétitions de l'Union des populations du Cameroun de Kumba (T/PET.4/119), de l'Union démocratique des femmes camerounaises de Kumba (T/PET.4/120), de M. Jean Nguéyep (T/PET.4/121), de M. Paul Djakou (T/PET.4/122), de M. Luc Nje (T/PET.4/123) et de M. Nawosea Bethemy (T/PET.4/124)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec le Royaume-Uni, Autorité administrante intéressée, les pétitions de

<sup>10</sup> Voir T/PET.3/86, T/OBS.3/19, T/L.822.

<sup>11</sup> Voir T/PET.4/117 et Add.1, T/OBS.4/30, T/L.821.

<sup>12</sup> Voir T/PET.4/118, T/OBS.4/31, T/L.821.